



International Educational Development

International Alliance of Women (IAW)

**General Assembly
Human Rights Council
15th session**

Item 6 - Universal Periodic Review

Turkey

Mr. President,

This first Periodic Review of the Republic of Turkey shows the efforts made by the authorities to integrate human rights into legislation, government policy and the Turkish Society. We express our appreciation and encourage the government to continue and strengthen these efforts.

We do share the concerns expressed by a number of members of the Working Group in regard to issues such as violence against women, the persisting hostility toward religious and ethnic minorities including the democratically elected local representatives, and finally, the impunity that seems to prevail for acts of inhuman treatment and torture.

We appreciate the abolition of the death penalty in 2004, but deeply regret that the Republic of Turkey persists in failing to recognize the ethnic, racial, linguistic and other minorities as such, and the restrictions imposed to freedom of expression at both national and international levels by an excessively broad interpretation of the application of the Anti-terrorism Act.

Mister President,

We consider it urgent that the Republic of Turkey:

- continues its efforts to set up a national human rights institution in line with the Paris Principles;
- further improves the protection of women and girls against violence and discrimination;
- steps up efforts to reduce impunity for human rights violations and ensures the independence and impartiality of the judiciary;
- ensures full and effective enjoyment of the right to freedom of expression, notably to human rights defenders, NGOs and journalists;
- continues its efforts to adopt a comprehensive anti-discrimination legislation covering all the rights and freedoms protected under Article 5 of the International Convention on the Elimination of all forms of Racial Discrimination (ICERD).

I thank you, Mr. President.

22 September 2010



International Educational Development

Alliance Internationale des femmes (AIF)

**Assemblée générale
Conseil des droits de l'homme
15^{ème} session**

Point 6 - Examen périodique universel

Turquie

Monsieur le Président,

Dans le cadre du premier Examen périodique de la République de Turquie nous avons apprécié les efforts accomplis par les autorités pour intégrer les droits humains dans la législation, la politique gouvernementale et la société turques : nous voulons ici encourager le gouvernement turc à renforcer ces efforts.

En effet, nous partageons les sujets de préoccupation relevés par plusieurs membres du Groupe de travail, tels que la violence envers les femmes, la persistante hostilité envers les minorités ethniques et religieuses, y compris les représentants locaux démocratiquement élus, et enfin l'impunité qui semble prévaloir pour les actes de traitement inhumains et de torture.

Nous apprécions l'abolition de la peine de mort intervenue en 2004, mais regrettons profondément que la République de Turquie persiste à ne pas vouloir reconnaître les groupes ethniques, raciaux, linguistiques et autres en tant que tels et les restrictions imposées à la liberté d'expression tant sur le plan national, qu'international par une interprétation excessivement extensive de la loi antiterrorisme.

Monsieur le Président,

Il nous paraît urgent que la République de Turquie :

- se dote d'une institution nationale des droits humains conforme aux Principes de Paris ;
- renforce la protection des femmes et des filles contre la violence et la discrimination ;
- intensifie la lutte contre l'impunité eu égard aux violations des droits de l'homme et garantisse la pleine indépendance du pouvoir judiciaire ;
- garantisse le plein et effectif exercice du droit à la liberté d'expression, notamment pour les défenseurs des droits humains, les ONGs et les journalistes ;
- poursuive les efforts en vue de l'adoption d'une législation antidiscrimination complète couvrant l'ensemble des droits et libertés protégés par l'article 5 de la Convention internationale sur l'élimination de toutes les formes de discrimination raciale (CERD).

Merci, Monsieur le Président.

22 septembre 2010